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تخلیه  و بارگیری ۱۵.۳ میلیون تن کالا در بنادر ایران 
طی فروردین ۱۴۰۲

میزان تخلیه و بارگیری کالا در بنادر مالکیتی و حاکمیتی سازمان بنادر 
و دریانوردی طی فروردین امســال، معادل ۱۵ میلیون و ۳۲۲ هزار و 

۸۶۹ تن بود.
به گزارش ســازمان بنــادر و دریانوردی، میزان تخلیــه کالاهای نفتی طی 
فروردین ۱۴۰۲ در بنادر مالکیتی و حاکمیتی سازمان بنادر و دریانوردی، معادل 
۱ میلیــون و ۹۳۶ هزار و ۴۷۲ تن، میزان تخلیــه کالاهای غیرنفتی معادل ۳ 
میلیون و ۸۷ هزار و ۶۰۲ تن و مجموع تخلیه کالاهای نفتی و غیرنفتی معادل ۵ 
میلیون و ۲۴ هزار و ۷۴ تن بود.میزان بارگیری کالاهای نفتی در بنادر مالکیتی و 
حاکمیتی سازمان بنادر و دریانوردی در فروردین ۱۴۰۲ معادل ۵ میلیون و ۱۳۶ 
هزار و ۵۷۰ تن، میزان بارگیری کالاهای غیرنفتی ۵ میلیون و ۱۶۲ هزار و ۲۲۵ 
تن و مجموع بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی معادل ۱۰ میلیون و ۲۹۸ هزار و 
۷۹۵ تن بوده است.جمع تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی تا پایان فروردین سال 
جــاری، معادل ۷ میلیون و ۷۳ هزار و ۴۲ تن و جمع تخلیه و بارگیری کالاهای 
غیرنفتی ۸ میلیــون و ۲۴۹ هزار و ۸۲۷ تن بــوده؛ همچنین مجموع تخلیه و 
بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتــی در مدت مذکور معادل ۱۵ میلیون و ۳۲۲ 

هزار و ۸۶۹ تن بوده است.

ساخت ۸ هزار واحد مسکونی صنعتی ساز
 در ۸ استان کشور

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از ساخت حدود ۸ 
هزار واحد مسکونی به روش صنعتی سازی در ۸ استان کشور خبر داد.

به گزارش وزارت راه و شهرســازی، حمیدرضا سهرابی معاون مسکن شهری 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برنامه بنیاد مسکن را در اجرای صنعتی سازی برای 
واحدهای مســکونی تحت مســئولیت بنیاد اعلام کرد و گفت: بنیاد مسکن در 
بندرعباس نزدیک به ۳ هزار واحد را به شــکل قالب تونلی، یکهزار و ۲۰۰ واحد 
را در کرمانشــاه، حدود یک هزار واحد را در ایلام، یکهزار واحد در زاهدان، ۹۵۰ 
واحد در اصفهان، ۸۵۰ واحد در گلستان، و تعدادی واحد را در استان های فارس، 
یزد، به روش صنعتی سازی در حال اجرا دارد.معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
با تاکید بر تبعیت از رویکرد دولت ســیزدهم در صنعتی سازی برای تسریع در 
انجام پروژه های نهضت ملی مســکن توضیح داد: اجرای واحدهای مسکونی به 
روش صنعتی سازی سبب دوام ساختمان ها و افزایش کیفیت خواهد شد.وی در 
خصوص تأثیر صنعتی سازی در کاهش قیمت تمام شده مسکن توضیح داد: هر 
چقدر که زمان ساخت مسکن کوتاه تر شود زمان کمتری برای ساخت مسکن نیاز 

است که این زمان کمتر به کاهش تورم منجر خواهد شد.

 امکان برداشت وجه 
برای همه ثبت نام کنندگان خودرو 

مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو از امکان برداشت وجه برای همه 
متقاضیان خرید خودرو خبر داد و گفت: حتی برای خودروهایی که این 

هفته تحویل داده می شود هم امکان برداشت وجه وجود دارد.
به گزارش صدا و ســیما، مهدی تقدســی با بیان اینکه از ســاعت ۲۰ روز ۵ 
اردیبهشت سامانه یکپارچه فروش برای ویرایش نوع خودرو بازگشایی شد، اظهار 
داشت: همه حساب متقاضیان خودرو، باز شده و مردم امکان برداشت وجه واریز 
شده را دارند. حتی برای خودروهایی که این هفته تحویل داده می شود هم امکان 
برداشــت وجه وجود دارد.وی گفت: به همه بانک ها برای رفع مسدودی حساب 
متقاضیان خودروهای داخلی و وارداتی نامه ارسال شده و در حال حاضر سازمان 
حمایت هیچ وجهی را در حساب مسدود نکرده است.مدیر سامانه یکپارچه فروش 
خــودرو با بیان اینکه حدود ۹۳۶ هزار متقاضی در این طرح شــرکت و اولویت 
دریافت کردند، افزود: طبق اولویت و موجودی خودروی خودروسازان، پیامک به 

متقاضیان ارسال می شود و فرایند تحویل خودرو آغاز خواهد شد.

کسری تجارت خارجی کشور 
در بیشترین حد سه سال اخیر

پرداخت ارز واردات، قطعی است. ولی، برگشت ارز صادرات غیر نفتی احتمالا 
کمتر از ۷۰ درصد میباشد. این بدین معناست که مابه التفاوت ناشی از کسری 
تجاری و نیز عدم برگشت ارز صادرات غیر نفتی، از ناحیه فروش دارایی سرمایه ای 

)صادرات نفت خام( تأمین شده است .
عبدالناصر همتی، رئیس اســبق بانک مرکزی در کانال تلگرام خود نوشــت: 
کســری تراز تجارت خارجی ۱۴۰۱معادل۶.۵ میلیارد دلار شــد، که بیشترین 
کســری تجاری در سه سال اخیر است.در ادامه این یادداشت آمده: تراز تجاری 
در ســالهای ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰بــه ترتیب منفی ۴ و منفــی ۴.۵میلیارد دلار بوده 
اســت. براساس آمار منتشره توســط گمرک ایران رقم وزنی صادرات غیرنفتی 
در ســال ۱۴۰۱ در حدود ســال ۱۴۰۰ بود.این درحالی است که ادعا شده بود 
با تلاش های دولت جهش جدی در صادرات در سال گذشته انجام گرفته است.

با بررســی گزارش های آماری مشخص می شود آنچه که موجب رشد و رسیدن 
ارزش تجارت خارجی ایران به رقم ۱۱۳ میلیارد دلار شــده است ، صرفاً افزایش 
قیمت های جهانی محصولات صادراتی و وارداتی ایران بوده است.نکته مهم قابل 
ذکر این است که پرداخت ارز واردات، قطعی است. ولی، برگشت ارز صادرات غیر 
نفتی احتمالا کمتر از ۷۰ درصد میباشــد. این بدین معناست که مابه التفاوت 
ناشی از کسری تجاری و نیز عدم برگشت ارز صادرات غیر نفتی، از ناحیه فروش 
دارایی ســرمایه ای )صادرات نفت خام( تأمین شــده است .گزارش آماری بانک 
مرکزی، با منظور کردن حساب ســرمایه و لذا نتیجه کامل دو حساب جاری و 

سرمایه، تصویرمشخص تری از تراز تجاری کشور خواهد داد.

شاخص بورس منفی شد
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشته با سه هزار و ۴۲۲ 

واحد کاهش در ارتفاع ۲ میلیون و ۳۶۵ هزار واحدی ایستاد.
به گزارش ایرنا، شاخص هم وزن با پنج هزار و ۵۸ واحد افزایش به ۷۸۶ هزار 
و ۴۹۵ واحد و شــاخص قیمت با ۲ هزار و ۹۸۲ واحد رشد به ۴۶۳ هزار و ۷۶۸ 
واحد رسید.روز چهارشنبه در معاملات بورس تهران، بیش از ۲۰ میلیارد و ۴۵۱ 
میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۴۵ هزار و ۶۴۲ میلیارد ریال 
معامله شد.پتروشــیمی نوری )نوری( با یک هزار و ۵۵۲ واحد، فولاد خوزستان 
)فخوز( با یک هزار و ۲۴۷ واحد، پتروشیمی بوعلی سینا )بوعلی( با ۷۹۰ واحد و 
پتروشیمی خارک )شخارک( با ۶۶۰ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.

همچنیــن در مقابل ملی صنایع مس ایران )فملی( با یــک هزار و ۴۶۴ واحد، 
ایران خودرو )خودرو( با یک هزار و ۳۴۹ واحد، شــرکت ســرمایه گذاری غدیر 
)وغدیــر( با یک هزار و ۲۶۹ واحد، بانک ملت )وبملت( با ۸۸۰ واحد و توســعه 
معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۸۷۳ واحد تاثیر منفی بر شــاخص 
بورس داشــتند.بر پایه این گزارش، روزگذشــته پرداخت الکترونیک پاسارگاد 
)پی پاد(، سایپا )خســاپا(، ایران خودرو )خودرو(، گسترش سرمایه گذاری ایران 
خودرو )خگستر(، گروه سرمایه گذاری و توسعه صنعتی پتروشیمی خلیج فارس 
)پترول(، شــرکت بین المللی توســعه صنایع و معادن غدیر )وکغدیر( و شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.گروه 
خودرو هم در معاملات روز چهارشــنبه صدرنشین برترین گروه های صنعت شد 
و در این گروه چهار میلیارد و ۵۶ میلیون برگه ســهم به ارزش ۱۹ هزار و ۳۲۶ 

میلیارد ریال دادوستد شد.

اخبار کوتاه

تجارت

بورس

نماینده تبریز مدعی شــد که در جریان 
منتفی شدن استیضاح قبلی فاطمی امین 
۷۰ خودرو شاسی بلند در اختیار مجلس 
باید  رئیسه  و هیات  اســت  گرفته  قرار 
ارتباط این مساله با موضوع  استیضاح را 

مشخص کند.
احمــد علیرضابیگی در گفت وگــو با ایلنا،  
دربــاره این که پــس از ســخنان رهبری در 
خطبه های نمــاز عید فطر درخصوص همدلی 
قوا عده ای، این ســخنان را مبنای از دســتور 
خارج کردن اســتیضاح وزیر صمت قرار داده 
و عده ای دیگر مطرح می کنند سخنان رهبری 
به معنای عدم ایفای نقــش نظارتی و قانونی 
نمایندگان نیست، گفت: من خودم به شخصه 
معتقدم آن چه کــه رهبری فرمودند تعارضی با 
وظیفه نظارتی مجلس نــدارد و بنا بر تعطیل 
شــدن وظیفه نظارتی نخواهد بود.این نماینده 
مجلس شورای اســلامی بیان کرد: کما اینکه 
موضوعات مطرح شــده در استیضاح گذشته 
آقــای فاطمی امیــن همچنان پا برجاســت و 
بی عدالتی که در حق مــردم صورت می گیرد 
و کاســتی های بســیاری که در ابعاد مختلف 
وجود دارد زندگی مردم را متاثر کرده اســت 
و مردم انتظار دارنــد مجلس در این خصوص 
ورود پیدا کند. وی یادآور شــد:البته این سنت 
سیئه از گذشــته در مجلس وجود داشته که 
هنگام مطرح شــدن موضوع اســتیضاح، یک 
آدم هایی با بهانه های مختلف و وجه المصالحه 
قرار دادن وظیفه نظارتی مجلس به امتیازاتی 
دســت پیدا می کنند و شــأن نظارتی مجلس 
مورد خدشــه قرار می گیرد. حتما ملت شریف 
ایران این موضوع را که مردم در این شــرایط 
از کاســتی هایی که در ایــن وزارتخانه وجود 

دارد رنج می برند، مورد توجه قرار خواهند داد.
علیرضابیگی مدعی شد: بنا ندارم از امتیازاتی 
که داده شده است صحبت کنم، اما خوب است 
هیات رئیســه محترم مجلس شورای اسلامی 
بیاید تکلیف آن خودروهایی که به نمایندگان 
داده شد را مشــخص کند. مشخص کند چرا 
قریب به  ۷۰ تا ۷۵ دســتگاه خودرو در اختیار 
نمایندگان قرار گرفت و تکلیف و ارتباط آن را 
با موضوع استیضاح نمایندگان روشن کنند.وی 
با طرح این ادعا که این خودروها در استیضاح 
گذشته داده شــده است، ادامه داد: تکلیف آن 
۷۰ خودرو شاسی بلندی که در اختیار مجلس 
قرار گرفت و ارتباطش با منتفی شدن استیضاح 
باید مشــخص شود، انتظار این است که هیات 
رئیسه در این خصوص ورود پیدا کند و موضوع 
۷۰ دســتگاه را به صورت نقد مشخص کنند 
که چه بوده است؟این نماینده مجلس شورای 
اســلامی با بیان این که مردم تا چه زمانی باید 
نظاره گر چنین موضوعاتی باشند، عنوان کرد: 
قوه ای که باید رکن رکین اداره امور کشــور و 
حامی حقوق مردم باشد، متاسفانه اختیاراتش 
بــه این ترتیب لکه دار می شــود. امید و انتظار  
داریم مجلس در دفاع از جایگاه خودش در این 
خصوص جدی عمل کند.وی درباره این که گفته 
می شود تعدادی از نمایندگان امضاء خودشان 
را پــس گرفته اند، آیا بعد از اینکه اســتیضاح 
در ســامانه مجلس بارگذاری شد، نمایندگان 
می توانند امضاء خود را پس بگیرند، گفت: خیر 
نمی توانند پس بگیرند.نماینده تبریز در پاسخ 
بــه این که آیا وی از موافقان اســتیضاح وزیر 
صمت است، اظهار داشت: من موافق استیضاح 
هستم اما از امضاءکنندگان نیستم، چراکه در 
امضاء چنین طرح هایی همیشه این ملاحظه را 

داشتم که مبادا وجه المصاحه ی گرفتن بعضی 
از امتیازات قرار بگیرم اما موافق استیضاح وزیر 
صمت هستم.علیرضابیگی درباره این که به نظر 
می رسد استیضاح وزرا بین دولت و مجلس به 
یک تابو تبدیل شده است و زمانی که استیضاح 
وزیری مطرح می شــود دولت خــودش اقدام 
می کند، گفــت: بارها گفته ام دولت در مواقعی 
که حس می کند موضوع استیضاح ممکن است 
جدی باشــد، حتما اقدام به برکنار کردن وزیر 
می کند کما اینکه در چند برکناری و استعفایی 
که اتفاق افتــاد، همین موضوع را می شــود، 
مشاهده کرد. در خصوص عبدالملکی، مرحوم 
رستم قاســمی، ســاداتی نژاد و وزیر آموزش 
و پرورش رفتــار دولت از ایــن قاعده تبعیت 
می کند، اما اگر دولــت حس کند می تواند در 
صحن پیروز باشد و جلوی استیضاح را بگیرد، 
حتما در جلسه استیضاح حاضر می شود و وزیر 
را برکنار نمی کند.وی در پاسخ به این سوال که 
آیا در مورد خودروهایی که عنوان شد، اسناد و 
مدارکی برای اثبات دارید، گفت: یک نماینده 
مجلس دارد این را به شــما عنوان می کند که 
۷۰ خوردو شاسی بلند به نمایندگان و تعدادی 
از کارکنان مجلس تحویل داده شــده اســت. 
بیایند مشــخص کنند کــه مبنایش چه بوده 
است. عاشق چشــم و ابروی چه کسی بودند؟ 

به چه کسانی داده شده است؟
استیضاح وزیر صمت

 درخواست عمومی است
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی خاطر نشان کرد: مطابق با آنچه 
در اختیار هیات رئیســه مجلس است تاکنون 
هیچ نماینده ای امضای خود را در سیستم پس 
نگرفته و اگر غیر از این روش شخصی بخواهد 

امضای خود را پس بگیــرد غیرقانونی و قابل 
اعتنا نیســت. اســتیضاح  کنندگان برخواست 
خود اصــرار دارنــد و قاطعانه و با دســت پر 
یکشــنبه هفته آینده در روز استیضاح حضور 
پیدا می کننــد؛ اکثریت نماینــدگان مجلس 
دریافته اند که استیضاح وزیر صمت درخواست 
و مطالبه عمومی است.سید احمد رسولی نژاد 
در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه استیضاح وزیر 
صمت به قوت خود باقی است، گفت: رسانه های 
وابسته به دولت تلاش می کنند از سخنان مقام 
معظم رهبری به نفع خود برداشت کنند؛ مقام 
معظم رهبری در ســخنرانی اخیر خود به این 
نکته اشــاره نکردند که نماینــدگان مجلس 
به وظایــف قانونی خود عمل نکنند ایشــان 
براجرای وظایف قانونــی مجلس تاکید دارند؛ 
بنابراین طرح این دست از سخنان که رهبری 
می خواهد قوا بایکدیگر همراه باشــند از این رو 
نباید فاطمی امین اســتیضاح شود در واقع به 
تضعیف مجلس ختم می شود این در حالیست 
که مقام معظم رهبری در پی ایجاد یک مجلس 
مقتدر هستند.نماینده مردم دماوند و فیروزکوه 
با اشاره به قانون تفکیک و استقلال قوا در قانون 
اساســی، تصریح کرد: در حال حاضر بیش از 
۱۰۱ مجموعــه، شــورا و مجمع مبــادرت به 
قانون گذاری )یا شبه قانون گذاری( می کند و در 

نهایت به نام مجلس تمام می شود. 
اصــل ۱۱۲ قانون اساســی وظایف قانونی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام را مشــخص 
کرده است اما این نهاد فراتر از این وظایف عمل 
می کند و در جایی که شورای نگهبان مصوبات 
مجلس را تایید می کرد این مجمع آنها را لغو، 
باطل و یا نگه می داشت.وی با بیان اینکه مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بیش از ۲ سال طرح 

واردات خودرو را معطل گذاشت، افزود: مجمع 
باید نســبت به تبعات تعلل در واردات خودرو 
به کشــور در این دنیا و دنیای دیگر پاسخگو 
باشــد چراکه در این مــدت جان های زیادی 
به واســطه پایین بودن کیفیــت خودروهای 
داخلــی در حوداث جاده ای از دســت رفتند؛ 
همچنین مجمــع مانــع واردات خودروهای 
کارکرده به کشور شــد از این رو دولت در این 
زمینه ورود و لایحه ۲ فوریتی به مجلس ارائه 
داد که خودروهایی کارکرده وارد کشور شوند.
رســولی نژاد با اشــاره به وعده های اجرا نشده 
فاطمی امین، اضافه کرد: اســتیضاح کنندگان، 
استیضاح فاطمی امین را در ۲۹ بند و ۴ محور 
بازار، تولید، خودرو و نیروی انسانی دسته بندی 
کردند و باتوجه به اهمیت خودرو برای مردم ۷ 
بند از ۲۹ بند به چالش های پیشــروی صنعت 
خودرو تخصیص داده شده است؛ رسیدگی به 
بندها را بین استیضاح کنندگان تقسیم کردیم 
و در مجموعه ۱۰ نفر در روز استیضاح سخنرانی 
خواهند کرد.این نماینــده مجلس تعداد امضا 
کنندگان برای استیضاح را ۴۵ نماینده دانست 
و افزود: مطابق با آنچه در اختیار هیات رئیسه 
مجلس اســت تاکنون هیچ نماینده ای امضای 
خود را در سیســتم پس نگرفتــه و اگر غیر از 
این روش شخصی بخواهد امضای خود را پس 

بگیرد غیرقانونی و قابل اعتنا نیست. 
اســتیضاح  کنندگان برخواست خود اصرار 
دارند و قاطعانه و با دســت پر، یکشنبه هفته 
آینده در روز اســتیضاح حضور پیدا می کنند؛ 
اکثریت نماینــدگان مجلــس دریافته اند که 
اســتیضاح وزیر صمت درخواســت و مطالبه 
عمومی اســت. وی با تاکید برکنارگذاشــتن 
بداخلاقی ها از ســوی رســانه های وابسته به 
دولت، گفت: در روزهای اخیر این رســانه ها با 
تعدادی از نمایندگان مردم مصاحبه و نظرات 
آنها را برخلاف واقع جلوه دادند؛ به عبارتی در 
گفته های آنها تحریف و دروغ منتشــر کردند. 
ایــن موضوع باعث انزجــار نمایندگان و مردم 
شده اســت و یکی از نمایندگان از وزیر ارشاد 
درخواست کردند که تذکر جدی به رسانه های 
دولتی بدهد. احتمالا برخی از رسانه ها نیاز به 
حمایت های مالی وزارت صمت داشته باشد اما 
نباید خلاف واقع خبرســازی کند.این نماینده 
مجلس در پایان بیان کرد: استیضاح با ۱۰ امضا 
نیز انجام می شــود و نیاز به لشکرکشی برای 
امضا گرفتن نیست؛ یک عده موافق استیضاح 
هســتند اما بنا به دلایلی آن را امضا نمی کنند 
و رای مخالف خود را در روزی رای گیری بیان 
می کند؛ به نظر می رســد فضای غالب مجلس 
مخالف فاطمــی امین و همراه با اســتیضاح 

کنندگان است.

درباره  کشــوری  هواپیمایی  ســازمان  سخنگوی 
از سوی  بلیت هواپیما  افزایش غیررســمی قیمت 
برخی از شــرکت های هواپیمایی گفت: تا زمانی که 
افزایش قیمتی  بازار اعلام نکند، هیچ  ستاد تنظیم 
را قانونی نمی دانیم و به شدت با آن برخورد خواهیم 

کرد.
جعفر یازرلو در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به اینکه چرا 
برخی از ایرلاین ها به فــروش بلیت های گران تر از قیمت 
مصوب اقدام کرده اند، گفت: مبنای قانونی در بحث قیمت 
بلیت ها، دســتورالعمل و قیمت های مصوب دی ماه ۱۴۰۰ 
اســت و از آن زمان تا کنون هیــچ افزایش قیمتی صورت 
نگرفته است؛ حتی در حالی که بنا بود ۳۰ درصد افزایش 

قیمت اتفاق بیفتد که به تایید سازمان حمایت هم رسیده 
بود، این تغییر اتفاق نیفتاد.وی با بیان اینکه افزایش قیمت 
خودسرانه شرکت های هواپیمایی خلاف قانون است، ادامه 
داد:  مادامی که ســتاد تنظیم بازار نســبت به قیمت های 
جدید ابلاغیه یا دســتورالعملی صادر نکند، هیچ وجاهت 
قانونی نــدارد و به عنوان یک امر خــلاف قانون و تخلف 
گران فروشی محسوب می شــود. بنابراین اگر شرکت ها در 
سیستم افزایش قیمت را اعمال کرده باشند، خلاف قانون 
عمل کرده انــد؛ البته احتمال دارد برخی از شــرکت های 
فروشــنده بلیت از قبیل موتورهای جست وجو و ربات ها و 
سایت های نامعتبر اقدام به فروش بلیت ها خارج از قیمت 
مصوب کرده  باشند.سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 

خاطرنشــان کرد: همه امور مربوط به قیمت، پیشنهادها و 
تخفیف ها، گلایه ها و شکایات از سوی صعنت هوایی تمام 

شده است. 
شــورای عالی هواپیمایی قیمتی را که از شــرکت های 
هواپیمایــی گرفتــه تعدیل کرده اســت، شــرکت های 
هواپیمایی یک مبلغ دلاری روی هر صندلی داشــتند و ما 
خواسته شرکت ها را را با وجود شاخص های تورمی تعدیل 
کردیــم؛ وزارت راه هم نامه ای را تنظیم کرده و به ســتاد 
تنظیم بازار ارســال کرده و همــه چیز منوط به تصمیم و 

ابلاغ ستاد تنظیم بازار است.
یازرلو اظهار کرد: در این بازه زمانی و تا پیش از تصویب 
از ســوی ســتاد تنظیم بازار، مبنــای قانونی قیمت بلیت 

هواپیما همان قیمت های مصوب ســال ۱۴۰۰ خواهد بود. 
ما در تعطیلات نوروزی هم شرکت های متخلف را به مراجع 
قانونی و قضایی ارجاع دادیم. درایت مدت هم هر شکایت از 
طرف مردم دو جهت گیری داشت، یکی پیگیری و معرفی 
متخلف به دســتگاه قضایی و سازمان تعزیرات حکومتی و 
دیگری تلاش برای برگرداندن اضافه قیمت بلیت. وی ادامه 
داد: بعضی از شرکت های هواپیمایی هم رسما اعلام کردند که 
اگر کسی از ایرلاین  بلیتی خریده و اضافه پرداختی داشته،   آن 
مبلغ اضافه بازگردانده می شود. این موضوع نشان  می دهد که 
شرکت های هواپیمایی از قانون تمکین می کنند و اگر جایی 
هم یکی از زیرمجموعه های زیردست آنها تخلف کرده باشد، 

هزینه بلیت بازگردانده می شود.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه 
فروش ســهام صندوق های درآمد ثابت بر روند بازار 
تاثیر ندارد، از افزایش دامنه نوسان در سال جاری خبر 

داد.
مجید عشــقی با تاکید بر اینکه الزام صندوق های درآمد 
ثابت به خرید بیشــتر ســهام، تبدیل به تهدید جدی برای 
بازار شــده بود، اظهار کرد: افرادی که در صندوق های درآمد 
ثابت سرمایه گذاری می کنند، به دنبال دریافت سود با مقدار 
مشــخص و ثابتی هســتند و این نوع از سرمایه گذاری قابل 
مقایسه با سپرده های بانکی است. صندوق های سرمایه گذاری 
درآمد ثابت در سال ۱۳۹۹ با توجه به شرایط نامساعدی که 
برای بازار سهام به وجود آمد، ناچار شدند حداقل ۱۵ درصد و 
حداکثر تا ۲۵ درصد سهام خریداری کنند. به همین واسطه 
ریسک فیکس اینکام ها به شدت افزایش پیدا کرد. در مقاطع 
زمانی مختلف این صندوق ها )به خصوص در آبان ماه ســال 
گذشته و همچنین برخی از ماه های سال ۱۴۰۰( میزان زیان 
این صندوق ها از محل ســهام بسیار افزایش پیدا کرده بود و 
این مسئله بازار را با تهدید جدی روبه رو می کرد.وی با اشاره 
به کاهش ریسک سرمایه گذاری  در صندوق های درآمد ثابت، 
با کاهش حدنصاب خرید ســهام عنوان کرد: سازمان بورس 
باید طی فرآیندی صندوق های ســرمایه گذاری درآمد ثابت 
را به صورت تدریجی به شــرایط عادی و ایده ال می رســاند. 
از این رو در گام نخســت »حداقل« خرید ۱۵ درصد ســهام 
را بــه »حداکثر« ۱۵ درصد رســاندیم و الزام خرید حداقلی 

را حذف کردیم. اکنون نیــز این حداکثر تقلیل پیدا کرده و 
حدنصاب خرید سهام صندوق های سرمایه گذاری درآمد ثابت 
به حداکثر ۱۰ درصد رسیده است تا در آینده دیگر با نگرانی 
و تهدیدی مواجه نشوند.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با اشاره به ابلاغیه روز گذشته این سازمان و کاهش حداکثر 
خرید صندوق های ســرمایه گذاری درآمد ثابت از ۱۵ به ۱۰ 
درصد، تاکید کرد: این ابلاغیه متناســب با به بررســی های 
کارشناســی بوده و فرصت ســه ماهه ای بــرای اجرای این 
مصوبه در نظر گرفته شــده است. این صندوق ها کمتر از ۱۰ 
هزار میلیارد تومان مــازاد دارایی دارند و با تبدیل این مقدار 
بــه فروش روزانه خواهیم دریافت کــه حدود ۱۰۰ الی ۱۵۰ 
میلیارد تومان روزانه سهام بفروشند تا به این حدنصاب برسند.
عشقی گفت: باید توجه داشت که میزان فروش صندوق های 
سرمایه گذاری درآمد ثابت طی دو ماهه گذشته حدود ۲۰۰ 
میلیارد تومان بوده و مقدار بیشــتری از مبلغ مذکور است؛ 
بنابراین مقدار فروشی که صندوق ها باید طی بازه زمانی سه 
ماهه داشــته باشند، به میزانی نیست که بر روند بازار تاثیری 
بگذارد. از طرفی صندوق های ســهامی جدید به بازار سرمایه 
ورود کرده اند که این صندوق هــا در مقابل فیکس اینکام ها، 
خرید خواهند داشــت؛ بنابراین خروج منابع رخ نخواهد داد.

طبق اعلام سازمان بورس، وی به سرمایه گذاران توصیه کرد 
که با توجه به توســعه ای که در صندوق های سرمایه گذاری 
داشته ایم، به عموم افراد سرمایه گذاری غیرمستقیم را پیشنهاد 
می کنیم.عشقی گفت: افرادی که به تازگی وارد بازار سرمایه 
شــده اند باید متناسب با سطح ریســک خود صندوق های 
ســرمایه گذاری را انتخاب  کنند، چراکه تک ســهم شــدن، 
مخاطرات زیادی دارد. نمادهایی کــه در بازار پایه فرابورس 
معامله می شوند، ریسک بسیار زیادی دارند و سرمایه گذاران 
باید نســبت به این موضوع توجه کافی داشته باشند.رئیس 
سازمان بورس تصریح کرد: ســرمایه گذاران تازه ورود نباید 
نمادهای پایه نارنجــی و قرمز را خریداری کنند، چراکه این 
نمادها ریســک زیادی دارد؛ متاســفانه برخی از کانال های 
متخلف که به اصطلاح سیگنال دهی می کنند، به سراغ اینگونه 
نمادها می روند.عشقی با اشــاره به وضعیت بازار سرمایه در 
دو ســال گذشته عنوان کرد: بازار سرمایه با توجه به اقدامات 
سال ۹۹، نسبت به سایر بازارهای موازی دچار عقب ماندگی 
شده بود و در حقیقت رشد چند ماهه اخیر بازار سهام نتیجه 
عقب افتادگی  دو ســال و نیم گذشته است. همچنین در این 
دو ســال، درآمد و ســودآوری شــرکت ها رشد چشم گیری 
داشته است و از نظر بنیادی نگرانی جدی برای قیمت سهام 

و بازار ســرمایه وجود ندارد.عشــقی تاکید کرد: اقداماتی که 
طی یک سال گذشته انجام شده، اطمینانی به وجود می آورد 
که بازار به شرایط ســال ۱۳۹۹ و تشکیل حباب سوق پیدا 
نکند.رئیس ســازمان بورس همچنین گفت: حضور مردم در 
بازار سرمایه به میزان اوج سال ۹۹ بازگشته است؛ علی رغم 
اینکه ارزش و حجم معاملات رشد قابل توجهی داشته و روزانه 
۵۰۰ هزار نفر معاملات انجام می دهند و نزدیک به ۲۰ هزار 
معامله خرد صــورت می گیرد، اما ســامانه های معاملاتی با 
چالشــی مواجه نشدند؛ این در حالی بوده که در سال ۱۳۹۹ 
بازار به شــدت با مشکلات این چنینی روبرو بود. چالش های 
زیرســاختی در ســال ۱۳۹۹ باعث شد که  معاملات نمادها 
در دو نوبت انجام شــود، به طوری که برخی از نمادها در بعد 
از ظهر معاملات آنها شــکل می گرفت و این مســئله باعث 
سردرگمی و کلافگی ســرمایه گذاران شده بود. خوشبختانه 
دیگر با چالش های زیرساختی رو به رو نمی شویم.وی افزود: 
البته حذف و برداشتن دامنه نوسان برای بازار سرمایه معنایی 
ندارد و در بورس های دنیا نیز حذف کامل دامنه نوسان وجود 
ندارد و معمولا دامنه نوســان ها پویا بوده و در بازه مشخصی 
نوسان خواهد داشت و اگر از آن بازه خارج بشود، برای مدت 
زمان کوتاهی با توقف معاملاتی مواجه می شــود.  در بورس 
ایران باتوجه به چالش های زیرساختی هنوز امکان ایجاد دامنه 
نوســان پویا وجود ندارد؛ البته در ســال جاری مجددا دامنه 
نوســان افزایش پیدا خواهد کرد تا نقدشوندگی به حد اعلا 

برسد. 

ادعای نماینده تبریز در مورد تحویل خودرو به نمایندگان

گره زلف  فاطمی امین با 70 دستگاه خودروی شاسی بلند
فضای مجلس مخالف وزیر صمت است

سخنگوی سازمان هواپیمایی:

افزایش قیمت بلیت هواپیما پیش از اعلام ستاد تنظیم بازار قانونی نیست

رئیس سازمان بورس اعلام کرد

افزایش دامنه نوسان در سال جاری

در سال گذشته حدود ۱.۸ میلیون تومان برنج از 
کشورهای مختلف به ایران وارد شد که نسبت به 
سال ۱۴۰۰ از نظر وزنی رشد ۱۰۱ درصدی داشته 
اســت. در این میان هند و پاکستان بیشترین 

سهم را در واردات داشته اند.
بر اساس گزارش گمرک جمهوری اسلامی ایران در 
۱۲ ماهه سال گذشته بالغ بر یک میلیون و ۷۷۹ هزار و 
۱۱۹ تن برنج از پنج کشور به ارزش بالغ بر دو میلیارد 
و ۱۳۶ میلیون و ۵۹۹ هزار دلار معادل بیش از ۴۱ هزار 
و ۸۳۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان به ایران وارد شده 
اســت.این آمار ۱۰۱ درصد از نظر وزنی و بیش از ۱۹۴ 
درصد از نظر ارزش دلاری بیشتر از میزان و ارزش برنج 
وارداتی در سال ۱۴۰۰ بوده است که رکوردشکنی قابل 
توجهی به شمار می رود. چرا که در سال ۱۴۰۰ حدود 
۸۸۵ هــزار تن برنج بــه ارزش ۷۲۶ میلیون دلار وارد 

شده بود که با آمار ســال گذشته فاصله بسیار زیادی 
دارد.امارات، پاکستان، تایلند، ترکیه و هند پنج کشوری 
هستند که برنج در ۱۲ ماهه سال گذشته از این مبادی 
به کشــور وارد شده اســت.در این میان هند با واردات 
۸۸۵ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون دلار 
در رتبه نخست این فهرست قرار گرفته و سهمی معادل 
۵۴.۳۴ درصد را در این بازار از آن خود کرده است.پس 
از هند، پاکســتان با واردات بیــش از ۶۲۸ هزار تن به 
ارزش بیش از ۷۲۱ میلیون دلار، ۳۳.۷۸ درصد از سهم 
بازار برنــج وارداتی به ایران را به خود اختصاص داده و 
دومین رتبه را به نام خود ثبت کرده است.امارات، تایلند 
و ترکیــه نیز در جایگاه های بعدی قرار می گیرند. البته 
نام مناطق آزاد و ویژه نیز در فهرست واردات برنج ثبت 
شــده است که حجم اندکی هم از این طریق به کشور 

وارد شده است اما مبدأ اصلی آن مشخص نیست.

سیاست های  اجرای  عالی  شورای  نامه  تصویب 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی در خصوص نحوه 
واگذاری ســهام عدالت جدید توسط وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و دبیر شــورای عالی اجرای 
ابلاغ  اساسی  قانون  اصل ۴۴  سیاست های کلی 

شد.
به گزارش ایسنا، شورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی در بیســت و چهارمین 
نشســت خود که در ۱۶ اسفند ســال گذشته برگزار 
شد، به استناد ماده ۴۲ قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساســی مــواردی تصویب کرد که به 

شرح زیر است:
 ۱. ســازمان خصوصی سازی مکلف است از محل 
باقیمانده ســهام متعلق به دولت در شرکت های قابل 
واگذاری نسبت به تخصیص سهام به افراد فاقد سهام 

عدالت که تــا تاریخ ابلاغ این مصوبه تحت پوشــش 
کمیته امداد امام خمینی )ره( ســازمان بهزیســتی 
کل کشــور و ایثارگران مشمول ســه دهک اول قرار 

گرفته اند؛ اقدام کند.
 ۲-۱. میزان و سهام شــرکت های مورد واگذاری 
صرفاً از شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس 
با پیشنهاد سازمان خصوصی سازی به تصویب هیأت 
واگذاری خواهد رســید قیمت ســهام مورد واگذاری 
مطابق با آیین نامه جزء )۳( بند )الف( ماده ۴۰ قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ توسط هیأت مذکور 
تعیین می شــود. ۳-۱.  افراد مشمول بند )۱-۱( این 
تصویب نامه توسط نهادهای ذیربط شناسایی و معرفی 
خواهند شد؛ احراز عدم تخصیص سهام عدالت به آنان 
در طرح توزیع ســهام عدالت ۱۳۸۵ لغایت ۱۳۹۵ بر 

عهده سازمان خصوصی سازی خواهد بود. 

نحوه واگذاری سهام عدالت جدید تصویب شدرکورد واردات برنج شکست

واکنش فاطمی امین
 به ادعای نماینده تبریز درباره تحویل خودرو 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به ادعای یکی از نمایندگان مجلس در 
خصوص تحویل ۷۰ دستگاه خودرو به نمایندگان در جریان استیضاح 

گذشته وی پاسخ داد.
ســید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان جلسه دیروز 
هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران در مورد استیضاح خود گفت: استیضاح 
حق مجلس است ما هم روز یکشنبه به مجلس می رویم و پاسخ می دهیم. اتفاقا 
فرصت بســیار خوبی اســت که برای عموم مردم و نمایندگان ابهامات موجود 
مطرح و پاسخ ها داده شود.وی در پاسخ به ادعای یکی از نمایندگان مجلس در 
خصوص تحویل ۷۰ دستگاه خودرو به نمایندگان در جریان استیضاح گذشته 
وی عنــوان کرد: اگر یک مورد هم بود، بگوییــد که من پیگیری کنم. چنین 

چیزی نبوده است.


